
وعده پزشکیان برای پس وعده پزشکیان برای پس 
گرفتن شکایت دولتی ها  از گرفتن شکایت دولتی ها  از 

خبرنگاران عملیاتی شدخبرنگاران عملیاتی شد

در پی اعتراض فیلیپین علیه چین؛در پی اعتراض فیلیپین علیه چین؛

تنشِ میان مانیلتنشِ میان مانیل
 و پکن به اوج رسید و پکن به اوج رسید

آقای دنیامالی، سروسامان  دادن ورزشگاه آزادی از نانِ شب واجب  تر است؛آقای دنیامالی، سروسامان  دادن ورزشگاه آزادی از نانِ شب واجب  تر است؛

قصه پرغصه آزادی!قصه پرغصه آزادی!

نتیجۀ كوتاه شدن قد مدیریت؛نتیجۀ كوتاه شدن قد مدیریت؛

روزنامه
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»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛

تغییرات اقلیمی چه بلاییتغییرات اقلیمی چه بلایی
 بر سلامت روانمان نازل می  کند؟ بر سلامت روانمان نازل می  کند؟

»علی قاسم  پور«:

مدیران روابط عمومی برای داشتن 

ارتباط موثر خلاقیت به خرج دهند
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تشویق به آتش  بس در غزه با  

مواضع دوگانه امکان  پذیر نیست!

سفارت جمهوری اسلامی ایران در لندن از مواضع دوگانه دولت 
انگلیس در قبال تحولات غرب آسیا انتقاد و تصریح کرد که 
این کشور درحالی از برقراری آتش بس در جنگ غزه حمایت 
می کند که دربرابر جنایات وحشیانه این رژیم علیه مردم مظلوم 

فلسطین و افزایش آمار شهدا، چشم پوشی کرده است.

سفارت کشورمان روز گذشته با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی 
ایکس )توئیتر سابق( نوشت: اظهارات وزیر امور خارجه انگلیس 
درباره منطقه )غرب آسیا( را می توان اینگونه تفسیر کرد که رژیم 
صهیونیستی از حمایت کامل )لندن( درباره اقدامات خود در 
فلسطین برخوردار است و سایر کشورها برای جلوگیری از تشدید 

تنش باید از پاسخگویی به جنایات آن خودداری کنند.

در این پیام با اشاره به حمایت ادعایی لندن از برقراری آتش بس 
در غزه آمده است: اما به نظر می رسد نگرانی کمی در مورد هزاران 
زن و کودکی که ممکن است پیش از دستیابی به آتش بس 

کشته شوند وجود دارد.

ساعاتی پیش وزیر امور خارجه انگلیس اعلام کرد که در تماس 
رژیم صهیونیستی  استراتژیک  امور  وزیر  درمر  ران  با  تلفنی 
»حمایت بریتانیا از امنیت اسرائیل، اهمیت خویشتن داری، نیاز 
به آتش بس فوری در غزه و آزادی همه گروگان ها )اسرای 

فلسطینی(« را مورد تاکید قرار داده است.

دیوید لمی بدون اشاره به جنایات وحشیانه رژیم صهیونیستی 
در فلسطین و آمار بالای شهدای جنگ غزه مدعی شد: تشدید 

بیشتر تنش در خاورمیانه، باید به هر قیمتی اجتناب شود.

رژیم صهیونیستی، طی ۱۰ ماه گذشته، کشتار گسترده ای را در 
غزه به راه  انداخته و ضمن بستن تمام گذرگاه ها و جلوگیری 
از ورود کمک های امدادی، این منطقه را به یک ویرانه تبدیل 

کرده است.

این جنگ که رژیم صهیونیستی آن را با دو هدف اعلام شده 
نابودی جنبش حماس و بازگرداندن اسیران صهیونیست در 
هفتم اکتبر ۲۲۰۳ )۱۵ مهر ۱۴۰۲( به راه انداخت، تاکنون به 
اهداف خود نرسیده و بیش از ۴۰ هزار شهید فلسطینی برجای 

گذاشته است.

شورای امنیت سازمان ملل متحد دو ماه پیش قطعنامه ای 
بنیامین  اما  کرد  غزه تصویب  در  آتش بس  از  در حمایت  را 
نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی که مشروعیت خود را 
در سرزمین های اشغالی و عرصه بین الملل از دست داده است، 

بر تداوم جنگ اصرار دارد.

به دلیل  دیروز  هم  غزه  در  آتش بس  مذاکرات  دور  آخرین 
کارشکنی های رژیم صهیونیستی و اصرار بر مواضع جنگ طلبانه، 

بدون دستیابی به توافق پایان یافت.

یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید محمد 
احمدزاده خارخار«
 که 4 دی 61 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

بدنبال درگیری جدید بین فیلیپین و چین در 
دریای جنوبی چین، مانیل نسبت به آنچه که 
آن را اقداماتی نامشروع  خواند، از پکن انتقاد 

و اعتراض کرد.
دولت فیلیپین روز گذشته بدنبال مجموعه 
به  را  چین  اخیر،  حوادث  و  ها  درگیری 
 ، »تهاجمی  اقدامات  که  آنچه  تکرار  دلیل 
غیرحرفه ای و نامشروع« خواند، مورد انتقاد 

قرار داد.
بنابراین گزارش، شورای ملی دریایی فیلیپین 
علیه  چینی  هواپیماهای  که  کرد  اعلام 
هواپیماهای غیرنظامی این کشور که سرگرم 
گشت زنی بر فراز سواحل »اسکاربرو شول« 
بودند،  سوبی  و   )Scarborough Shoal(

مانورهای غیر ایمن انجام دادند.
روز  افزود:  فیلیپین  دریایی  ملی  شورای 
گذشته )یکشنبه( نیز قایق های چینی راه 
را بر روی یک فروند کشتی دولتی شیلات 
که در ماموریت تدارکاتی برای ماهیگیران 
 )Sabina shoal( »فیلیپینی در »سابینا شول

بود، مسدود کردند و به روی آن آب با فشار 
قوی پاشیدند.

بیانیه شورای ملی دریایی فیلیپین می افزاید: 
اقدامات هشدار دهنده است و تعهد  این 
فرضی چین برای کاهش تنش در منطقه و 
ایجاد یک محیط مناسب برای گفت وگو و 

مشورت را زیر سوال می برد.
بنابراین گزارش، »جیلبرتو تئودور« وزیر دفاع 
فیلیپین نیز روز دوشنبه و بدنبال درگیری روز 
گذشته در نزدیکی سواحل »سابینا شول«، به 
طور جداگانه گفت که اقدام های چین به 

طور آشکار نامشروع است.
ما  گفت:  خبرنگاران  به  زمینه  این  در  وی 
چنین رفتارهایی را از طرف چین انتظار داریم 
باید برای  چراکه این یک مبارزه است؛ ما 
پیش بینی این نوع اقدامات که به آن عادت 
کرده ایم، آماده باشیم چراکه آشکارا اقداماتی 

غیرقانونی هستند.
به گزارش »دنیای هوادار«، رویترز در مورخ 
گزارش  نیز  جاری  شهریور  چهارم  یکشنبه 
داد که نیروهای گروه ضربت پکن در دریای 
جنوبی چین طی حادثه ای که به تازگی 

به  داد  رخ  شول«  »سوبینا  منطقه  نزدیک 
کشتی اداره شیلات فیلیپین که حامل مواد 
غذایی، سوخت و تجهیزات برای ماهیگیران 

بود، حمله کردند.
فیلیپین، چین را به انجام »مانورهای خطرناک 
ماموریت  از  جلوگیری  برای  تهاجمی«  و 
تدارکاتی متهم کرده است و در مقابل گارد 
ساحلی چین اعلام کرده که »اقدامات کنترلی« 
را در مقابل کشتی هایی به کار گرفته است که 
به صورت غیرقانونی به آب های منطقه وارد و 
بارها به شیوه های خطرناکی به کشتی های 

چینی نزدیک شده اند.
پکن تقریبا بر تمامی مناطق دریای جنوبی 
چین از جمله مناطقی که فیلیپین، اندونزی، 
ویتنام و برونئی ادعای مالکیت آن  ها را دارند، 
کنترل دارد و برای حفاظت از منافع خود 
مجموعه ای از کشتی ها را در این منطقه 

مستقر کرده است.
نشست  در  گذشته  ماه  فیلیپین  و  چین 
مقامات عالی رتبه دو کشور درباره »اعتماد 
سازی« و »ایجاد اطمینان دوباره« در زمینه 

مدیریت اختلافات دریایی خود توافق کردند

در پی اعتراض فیلیپین علیه چین؛

تنشِ میان مانیل و پکن به اوج رسید

رویداد

فرزانه صادق وزیر جدید راه شکایت بذرپاش از خبرنگاری که باگ سایت راه و شهرسازی را افشا کرده بود، را پس گرفت.
مهرداد  بذرپاش وزیر قبلی راه از خبرنگاری که باگ سایت راه و شهرسازی را افشا کرده و به طور صوری ساختمان این وزارتخانه را 
به فروش گذاشته بود، شکایت کرده بود.فرزانه صادق مالواجرد، وزیر فعلی، اما در اولین روز کاری طبق وعده پزشکیان برای پس 
گرفتن شکایت دولتی ها از خبرنگاران عمل کرده و شکایت وزارتخانه را پس گرفته است. آنطور که گفته شده، خانم صادق حتی 
از خبرنگار تقدیر کرد هم کرده است.تفاوت نگاه این دو وزیر که در واقع تفاوت دو مدیریت در کشور است، از جمله موضوعاتی 

است که در روز های اخیر بسیار مورد توجه قرار گرفته است.

وعده پزشکیان برای پس گرفتن شکایت دولتی ها از خبرنگاران عملیاتی شد

سرمقاله

بین  الملل

جنبش حماس در بیانیه ای ضمن محکوم کردن اظهارات 
جنجالی وزیر تندرو امنیت داخلی رژیم صهیونیستی درباره 
مسجد الاقصی، خواستار حفاظت امت عربی و اسلامی از 

این مکان مقدس دربرابر طرح های رژیم اشغالگر شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از شبکه قدس، در بیانیه 
جنبش حماس آمده است: آنچه وزیر تروریست ایتامار بن 
گویر امروز صبح درباره قصد خود برای ساختن یک کنیسه 
یهودی در داخل مسجد الاقصی بیان کرد، اظهارات خطرناکی 
است که نشان دهنده ماهیت اهداف رژیم اشغالگر در قبال 
مسجد الاقصی و تلاش برای تغییر هویت عربی و اسلامی 

و یهودی سازی آن است.
حماس تاکید کرد: جنایات بی سابقه  رژیم اشغالگر فاشیست 
در نوار غزه، تخلفات گسترده در کرانه باختری و باز گذاشتن 
دست وزرای افراطی برای اجرای برنامه های مخرب خود در 
قدس و مسجد الاقصی؛ سیاستی است که آتش درگیری را 
شعله ورتر می کند و این سیاست تنها مقاومت بیشتر ملت 

فلسطین را به همراه خواهد داشت.
حماس در ادامه خواستار تحصن اهالی کرانه باختری و 
قدس اشغالی در مسجد الاقصی با هدف ناکام گذاشتن 

طرح های شوم اشغالگران علیه این مکان مقدس اسلامی 
شد.

این جنبش در ادامه بیانیه خود تاکید کرد: امت عربی و 
اسلامی از دولت ها گرفته تا مردم و سازمان ها به رهبری 
سازمان همکاری اسلامی باید به مسئولیت های برای مقابله 
با طرح های اشغالگران علیه قبله نخست مسلمانان عمل 

کنند.
این بیانیه پس از آن صادر شد که ایتامار بن گویر، وزیر 
امنیت داخلی رژیم صهیونیستی که به تندروی مشهور 
است در اظهاراتی گفت: سیاست ما اجازه می دهد که در 
کوه معبد)مسجدالاقصی( نماز بخوانیم. در آنجا قانون برای 
یهودیان و مسلمانان مساوی است و من قصد دارم که در 

آنجا کنیسه بسازم.
ابوردینه« سخنگوی ریاست تشکیلات خودگردان  »نبیل 
فلسطین نیز اعلام کرد: درخواست های ایتامار بن گویر، وزیر 
امنیت داخلی اسرائیل برای ایجاد یک کنیسه در مسجد 
الاقصی بسیار خطرناک است. ملت فلسطین هرگز لطمه 
زدن به مسجد الاقصی را قبول نمی کنند. مسجد الاقصی 
خط قرمزی است که اجازه لطمه زدن به آن را نمی دهیم. 
این درخواست مردود، تلاشی برای کشاندن منطقه به جنگی 

دینی است که همه در آن خواهند سوخت.
به گزارش خبرگزاری سما، وی گفت: ما از جامعه بین المللی 
به ویژه دولت آمریکا می خواهیم اقدامی فوری برای مهار 
کردن این کابینه تندرو و مجبور کردن آن به پایبندی به 
اتخاذ کنند.  الاقصی  تاریخی مسجد  و  قانونی  وضعیت 
را  این تندروها  حمایت سیاسی، نظامی و مالی آمریکا 
به ادامه تجاوزات خود علیه مردم، سرزمین و مقدسات 
فلسطین تشویق کرده است. آمریکا مسئولیت جنگ نسل 

کشی علیه ملت ما در غزه و قتل و بازداشت و تخریب در 
کرانه باختری از جمله منطقه قدس را برعهده دارد؛ درنتیجه 
آمریکا باید رژیم اشغالگر را به توقف تجاوزات و اقدامات 

تروریستی شهرک نشینان خود مجبور کند.
دفتر بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی در 
واکنش به این اظهارات بن گویر اعلام کرد که تغییراتی در 

وضعیت کنونی مسجدالاقصی ایجاد نشده است.
همچنین موشه آربل، وزیر امور داخلی رژیم صهیونیستی 
در واکنش به اظهاراتی بن گویر گفت: نتانیاهو باید فورا 
تحرکاتی اتخاذ کند و مواضع بن گویر درمود مسجدالاقصی 

را متوقف کند.
وی گفت: بن گویر حکمت و تدبیر ندارد و این امر منجر به 

خونریزی خواهد شد.
آربل افزود: اظهارات بن گویر ائتلاف های راهبردی ما علیه 

ایران را در معرض خطر قرار می دهد.
ایده تخریب مسجد الاقصی و ساخت معبدی یهودی در آن، 
ریشه در باورهای افراطی صهیونیست ها دارد و سال هاست 

که از سوی گروه های تندرو دنبال می شود.
ترین  اصلی  آمریکا،  در  صهیونیستی  مسیحی  جریان 
حامی این اقدام است که بر اساس آموزه های التقاطی 
صهیونیستی ادعا می کند ویرانی مسجد الاقصی و ساخت 
معبد سوم سلیمان به جای این مسجد، شرط ظهور حضرت 
مسیح )ع( است و بدون ساخت این معبد، مسیح هرگز 

ظهور نمی کند.
گروهای تندرو صهیونیست مدعی شده اند که خرابه های 
معبد نخست و دوم سلیمان در زیر مسجد الاقصی واقع 
شده است و برای ساخت مجدد این معبد، راهی جز ویرانی 

مسجد الاقصی وجود ندارد.

»حماس«:  امت عربی و اسلامی از مسجد الاقصی محافظت کنند

هادی نادری

بهروز وفاداری
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سخنگوی شورای اسلامی شهر کرج بر لزوم خلاقیت و 
ذائقه شناسی در روابط عمومی اشاره کرد و گفت: مدیران 
و مسئوولان روابط عمومی با مسئولیت  های بسیار و 
با  ارتباطات  دنیای  همپای  باید  فراوان  دغدغه  های 
استفاده از تکنیک های نوین اطلاع رسانی و ذائقه شناسی 

مخاطبین حرکت کنند.
دومین  در  پور  قاسم  علی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
نشست هم اندیشی روابط عمومی های شوراهای اسلامی 
شهرستان کرج که به میزبانی شورای شهر کرج برگزار شد 
به اهمیت نقش روابط عمومی در هدایت افکار عمومی 
برای  کارآمد  عمومی  روابط  یک  اظهارداشت:  و  اشاره 

ارتباط موثر و هدفمند با مخاطبان 
برنامه  باید  مرتبط  سازمان های  و 

داشته باشد.
شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
درگاه  امروزه  کرد:  تصریح  کرج 

های رساندن پیام به مردم درگاه 
هر  برای  و  است  متنوعی  های 

وجود  درگاه  یک  ای  ذائقه 
دارد چه آن  ها که ذائقه 
آن  ها رسانه نوشتاری، 
نشریه،  مجازی، 

روزنامه، فیلم و... دارند باید بستر اطلاع رسانی همه ذائقه 
ها شناسایی و فراهم شود.

اقدامات  رسانی  اطلاع  برای  کرد:  اذعان  پور  قاسم 
مدیریت شهری و شورای شهر باید از همه درگاه های 
اطلاع رسانی استفاده و دغدغه های مردم با مسئله 

شناسی به سمع و نظر مسئولان برسانیم.
امروزه  افزود:  کرج  شهرستان  اسلامی  شورای  رئیس 
بتواند  که  بود  خواهد  موفق  عمومی  روابط 
حل  برای  و  بشناسد  را  مشکلات 
معضلات و چالش های پیش رو 

تدبیر داشته باشد.

»علی زندی  فر« -مدیرکل راهداری و حمل  ونقل جاده ای استان البرز- اعلام کرد: ۱۲ هزارو۵۰۰ زائر اربعین حسینی تا ظهر دیروز 

یکشنبه از طریق ناوگان حمل ونقل عمومی به این استان بازگشتند. این زائران از مرز بین المللی مهران با ۴۵۰ دستگاه 

اتوبوس به استان البرز انتقال یافتند. ظرفیت های ناوگان حمل و نقل عمومی استان البرز برای بازگشت زائران اربعین به 

کار گرفته شده است. اکنون نیز تعداد زیادی از زائران اربعین حسینی استان البرز در عراق هستند که طی چند روز آینده 

به تدریج به کشور باز خواهند گشت. تیم های نظارتی راهداری استان البرز وضعیت جابه جایی زائران اربعین را به خوبی 

رصد می کنند.

۱۲ هزار زائر اربعین حسینی به البرز بازگشتند

در شهر

»علی قاسم  پور«:

مدیران روابط عمومی برای داشتن ارتباط موثر خلاقیت به خرج دهند

از »البرز« چه  خبر؟

 

 

برای حضور در بریکس؛

چمران به روسیه می  رود

رئیس شورای اسلامی شهر تهران به منظور حضور در مجمع 
)بلوک  بریکس  عضو  کشورهای  پایتخت های  بین المللی 

قدرت های نوظهور اقتصادی( عازم روسیه می شود.
در  برای حضور  چمران  مهدی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
نشست مجمع بین المللی شهرهای کشورهای عضو بریکس با 
محوریت، توسعه و ایجاد همکاری های شبکه ای در موضوعات 
مختلف با کشورهای آسیایی، خاورمیانه، آمریکای لاتین و 
آفریقا و دستور کار اقلیمی؛ به همراه علی اصغر قائمی عضو 
کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورا برای اقامتی چهار روزه، 

امروز سه شنبه عازم شهر مسکو پایتخت روسیه می شود.
قرار است چمران سخنرانی هایی را در مراسم افتتاحیه و در 
دو نشست توسعه دیپلماسی پارلمانی در سطح پایتخت ها و 
کلان شهرهای کشورهای حوزه بریکس و نشست دستور کار 

اقلیمی مجمع بین المللی بریکس داشته باشد.
هدف بنیادی مجمع، توسعه همکاری های بین المللی میان 
شهری و میان پارلمانی و تغییر شیوه های نوآورانه در توسعه 

پایدار سیاست های کلان است.
این رویداد از سوی رئیس جمهور فدراسیون روسیه، بنیاد 
روس کانگرس )Roscongress(، وزارت خارجه روسیه و دولت 
مسکو حمایت می شود و از سال ۲۰۲۰ رویداد BRICS IMF در 
تقویم رسمی رویدادهای کشورهای شرکت کننده در انجمن 

بین المللی بریکس گنجانده شده است.
طبق برنامه ریزی های انجام شده حدود ۵ هزار نماینده از بیش 
از ۱۰۰ کشور و ۸۰ منطقه روسیه در این رویداد شرکت خواهند 

کرد.
همچنین، علاوه بر برنامه اصلی، نمایشگاهی با حضور شرکت 
کنندگان و شرکای کلیدی نیز در حاشیه مجمع به شکل 
B۲B و B۲G، کنفرانس های تجاری، رویدادهای مطبوعاتی، 
ارائه سخنرانی از سوی شهرهای عضو بریکس و سایر شرکت 

کنندگان برگزار خواهد شد.

صعود ۲۲ پله  ای هندبال البرز

رئیس هیات هندبال استان البرز اعلام کرد: با اقدامات انجام 
گرفته طی چهار سال گذشته تاکنون، هندبال این استان از 

رتبه ۳۱ به رتبه نهم کشوری صعود کرده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، مرتضی خادمی افزود: امروز هندبال 
استان البرز در سطح کشور، حرف برای گفتن دارد و ۹ تیم این 

استان جزو لیگ های یک، ۲ و برتر کشوری هستند.
وی بیان کرد: اکنون ۴۴ تیم با حدود ۲ هزار ورزشکار در 
رشته هندبال استان البرز فعالیت دارند که چهار تیم بانوان 
در رده های مختلف سنی در حال آماده سازی برای حضور در 

مسابقات لیگ های یک، ۲ و برتر کشوری قرار دارند.
خادمی گفت: همچنین به زودی پنج تیم آقایان البرز در رده 
های مختلف سنی به مسابقات لیگ یک ، ۲ و برتر کشور 

اعزام می شوند.
رئیس هیات هندبال استان البرز یادآور شد: ۲ ماه پیش نیز 
»مهربان بدوی« بانوی البرزی در مسابقات جهانی هندبال رده 

سنی جوانان برای کشور و این استان تاریخ ساز شد.
وی اظهار کرد: این استان نیز دارای مربیان هندبال در سطح 
تیم های ملی است و امروز هندبال البرز در حال درخشش و 

بالندگی قرار دارد.
البرز میزبان رقابت  های منطقه ۶ کشور

رئیس هیات هندبال استان البرز گفت: این استان پنجشنبه 
و جمعه هفته جاری میزبان رقابت های هندبال دختران و 

پسران نونهال کشور در شهرهای اشتهارد و کرج است.
خادمی بیان کرد: این رقابت ها با شرکت ۱۲۰ ورزشکار از استان 
های تهران و توابع تهران، گیلان، مرکزی، قزوین و البرز به 

مدت ۲ روز دنبال می شود.
وضعیت مطلوب امکانات هندبال البرز

رئیس هیات هندبال استان البرز وضعیت امکانات ورزرشی 
این رشته را مطلوب توصیف کرد و گفت: اکنون سالن ۲ 
در  کرج  اسلامی  انقلاب  ورزشی  نفری مجموعه  هزارو۵۰۰ 

اختیار این هیات قرار دارد.
وی ادامه داد: تیم های ورزشی استان البرز افزون بر مسابقات استانی، 

بخش عمده تمرین های خود را در این سالن انجام می دهند.

گوشه  وکنار

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
بافت های  آغاز مطالعه  از  البرز  و صنایع دستی استان 

تاریخی در شهرها و روستاهای این استان خبر داد.
به گزارش »دنیای هوادار«، مهدی ارباب نیا روز گذشته در 
نشست خبری افزود: در گام نخست مطالعه بافت تاریخی 
روستاهای ورده ، برغان ، گلیرد و شهر اشتهارد استان البرز 

در دست اقدام قرار گرفته است.
و  تاریخی  های  مکان  و  بناها  داد: شناسایی  ادامه  وی 
تصمیم گیری برای ساماندهی و صیانت از آن  ها از اهداف 

این طرح است.
ارباب نیا به اقدامات حفاظتی و مرمتی میراث فرهنگی البرز 
در ۱۸ ماه گذشته اشاره کرد و گفت: در این مدت ۱۰ پروژه 

مرمتی شامل مرمت پل تاریخی کرج،کاخ سلیمانیه، کاخ 
مروارید، امامزاده هارون)ع(، امامزاده زید و رحمان )ع(، محوطه 
ازبکی، کاروانسرای ینگی امام، حمام شهرک طالقان و امامزاده 

احمد و محمود)ع( در دست اقدام قرار گرفته است.
وی افزود: از دیگر اقدامات می توان به انجام فصل هشتم 
کاوش باستان شناسی در محوطه تاریخی ازبکی اشاره کرد.

البرز در ۱۸ ماه  استان  به گفته معاون میراث فرهنگی 
اخیر بیش از ۲۰۰ نشست شورای فنی، شورای ثبت استان، 
کارگروه امور زیربنایی، کارشناسی و تصویب طرح هادی 
روستایی، کمیسیون ماده پنج، کمیته فنی و شورای حریم 

تشکیل شده است.
وی گفت: مرمت کاخ ناصری شهرستانک با بیش از ۸۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی به عنوان مهم ترین اقدام بخش 
خصوصی برای احیای یکی از بهترین آثار استان در حال 

انجام است.

در البرز؛  مطالعۀ بافت  های تاریخی شهری و روستایی آغاز شد

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان البرز از تشکیل کمیته 
محیط طبیعی برای صدور مجوزهای میرشکاری در این 

استان خبر داد.
این  افزود:  با اعلام این خبر  »مجید درگی« روز گذشته 
کمیته بنا به درخواست های ساکنان حاشیه زیستگاههای 
حیات وحش برای جلوگیری از بروز خسارت جانوران زیانکار 

به باغات و مزارع فعال شده است.
وی تاکید کرد: صدور مجوز میرشکاری فقط برای گونه های 

زیانکار در خارج از مناطق حفاظت شده است.

این  با  مقابله  مجوز  توانند  می  افرادی  گفت:  درگی 
جانوران را دریافت کنند که دارای جواز حمل سلاح گلوله 

زنی و دفترچه شناسایی باشند.
از  برخی  افزود:  البرز  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
روستاهای بالاطالقان و پایین طالقان در حاشیه منطقه 
شکار ممنوع طالقان و اهالی محور کرج - چالوس در حاشیه 
منطقه حفاظت شده البرز جنوبی مشمول مجوزهای این 
کمیته خواهند شد.وی یادآور شد: بیشتر ساکنان از هجوم 

گراز به مزارع و باغ ها شاکی هستند.

کرد:  تاکید  البرز  استان  زیست  مدیرکل حفاظت محیط 
مجوزهای میرشکاری فقط در زمان غیرزاد و ولد گونه به طور 
مثال از اول مرداد تا پایان بهمن صادر می شود و هر مجوز 

فقط سه روز اعتبار دارد.
وی اضافه کرد: تعداد مجوزهای صادره هم برای هر منطقه 

ای بسته به جمعیت گونه آسیب رسان محدودیت دارد.
درگی یادآور شد: از ابتدای امسال پنج پرونده شکایت مردمی 
مبنی بر بروز خسارت در باغ ها و مزارع حاشیه زیستگاه 

های حیات وحش داشتیم.

نماینده مردم کرج، اشتهارد و فردیس در مجلس شورای 
زیر  منابع  از  آب  رویه  بی  برداشت  به  اشاره  با  اسلامی 
زمینی در این استان اعلام کرد: البرز دومین استان دارای 

فرونشست زمین در کشور است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، »علی شیرین زاد« 
روز گذشته با اشاره به این مسئله افزود: داده های سازمان 
نقشه برداری نشان می دهد البرز پس از استان کرمان به لحاظ 

پدیده فرونشست زمین در جایگاه دوم کشوری قرار دارد.
بالای  نرخ  سبب  به  و  موجود  آمار  براساس  گفت:  وی 
مهاجرت استان البرز با حجم زیادی از برداشت آبی مواجه 

است.
در  آسارا  بخش  و  اشتهارد  فردیس،  کرج،  مردم  نماینده 
مجلس شورای اسلامی در ادامه تاکید کرد: با وجود ۲ سد 
کرج و طالقان در استان البرز ، ۸۰ درصد از منابع آب البرز 

از سفره های زیر زمینی و فقط ۲۰درصد، از 2 سد داخل 
استان تامین می شود به طوریکه برداشت سالانه بیش از 
۸۱۱ ملیون متر مکعب از منابع زیرزمینی جهت مصارف 

حوزه های کشاورزی، صنعت و شرب است.
شیرین زاد گفت: هرچه سریع تر باید پروژه های نیمه تمام 
انتقال آب از سدهای البرز به اتمام برسد تا شاهد کاهش بار 

برداشت آب از سفره های زیر زمینی باشیم.

کمیتۀ ویژه برای صدور مجوزهای میرشکاری تشکیل شد

»نمایندۀ مجلس«: البرز دومین استان دارای فرونشست زمین در کشور است
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از اواخر شهریور عملی خواهد شد؟ 

عرضۀ دارو از طریق

 سکوهای اینترنتی

سخنگوی سازمان غذا و دارو از اجرای آزمایشی طرح »حمل 
و عرضه دارو از طریق سکوهای اینترنتی« در اواخر شهریور 

ماه خبر داد.

سجاد اسماعیلی روز گذشته با اشاره به این که دستگاه های 
دخیل در سکوهای اینترنتی فروش دارو اختلاف دیدگاه هایی 
بازار  میان  خاصی  تفاوت  دستگاه ها  این  افزود:  داشتند، 
نیز  اشتراکاتی  البته  نبودند.  قائل  بازارها  دیگر  و  سلامت 

وجود داشت.

وی اظهار داشت: برای مثال هیات مقررات زدایی اوایل اعلام 
دارد،  اینترنتی  فروش  درخواست  که  هر سکویی  که  کرد 
بایستی مجوز دریافت کند. این در حالی است که دارو مانند 
مواد خوراکی نیست که بتوان به راحتی به سکوها سفارش 

داد و آن را درب منزل دریافت کرد.

اطلاعات،  پردازش  نوع  ثبت،  نوع  در  تفاوت  اسماعیلی 
محرمانگی داده های بیمار وغیره را عامل ایجاد تمایز میان 
دارو و دیگر محصولات دانست و افزود: باید فرایندی در 
نظر گرفته می شد که دارو همچنان با محوریت داروخانه و 
مسئول فنی آن، توزیع شود. چرا که داروخانه مطمئن ترین 

راه برای عرضه ی دارو است.

وی با تاکید بر این که سازمان غذا و دارو با فروش اینترنتی 
این،  از  پیش  کرد:  تصریح  نیست،  و  نبوده  مخالف  دارو 
ایثارگران و  سازمان به بیمه دی مجوز داده بود که برای 
جانبازان، دارورسانی درب منزل را اجرایی کند. ما با فعالیت 
سکوهای اینترنتی مشکلی نداریم ولی باید قواعد سازمان 

غذا و دارو را رعایت کنند.

وی از فروش برخی داروهای ممنوعه در سکوهای اینترنتی 
بازار نیز پرده برداشت و گفت: در  برابر قیمت  با ۵ تا ۱۰ 
این  توسط  شده  توزیع  داروهای  که  شده  دیده  مواردی 
دیگر  عبارت  به  ندارد.  نیز  کالا  اصالت  برچسب  سکوها 
مشخص نیست که از چه طریقی تامین شده و اصالت و 

کیفیت آن قابل سنجش نیست.

اسماعیلی با اشاره به اینکه شهید رئیسی نیز در این موارد 
اولویت تصمیم گیری را به وزارت بهداشت می داد، افزود: 
مورد  این  در  آیین نامه  یک  دارو  و  غذا  سازمان  ابتدا،  در 
تنظیم و به امضای وزیر بهداشت رساند. این آیین نامه با 
محوریت حفاظت از اطلاعات سلامت کشور تدوین شد. بر 
این اساس، سکوهای اینترنتی فقط مسئول حمل دارو قرار 

گرفتند و در فرایند پردازش اطلاعات نقشی ایفا نمی کردند.

وی ادامه داد: کمیسیون اصل نود با این ایده موافق بود 
از  با استناد به دستورالعمل حمایت  ارتباطات  اما وزارت 
شرکت های دانش بنیان معتقد بودند باید در روند تدوین 

آیین نامه نیز مشارکت کنند.

اسماعیلی به پیگیری های این سازمان برای دستیابی به 
یک اجماع نظر پیرامون این مسئله اشاره کرد و گفت: در 
نهایت مقرر شد که ضوابط فنی از سوی سازمان غذا و دارو 
تدوین شود که در حال انجام است. علاوه بر این با چند 
ارتباط گرفته  و در حال طراحی یک  بنیان  شرکت دانش 
»راه گزین)سوئیچ( « برای نمایش اطلاعات بیماران بدون 
امکان ذخیره توسط سکوها هستیم که تا اواخر شهریور 

نهایی می شود.

اسماعیلی در پاسخ به این سوال که فرایند اجرای این طرح 
چگونه خواهد بود نیز اظهار داشت: ابتدا داروخانه با سکو 
قرار داد می بندد، سپس برای دریافت تاییدیه به سامانه ی 
مشخصی تحت نظر سازمان غذا و دارو مراجعه می کند. 
در طرف دیگر، مردم نیز با مراجعه به سکوها، با ثبت کد 
ملی خود، درخواست خدمات دارویی را ثبت می کنند. این 
درخواست به سازمان های مرجع سازمان ارسال شده و به 
دست داروخانه می رسد. پس از بررسی نسخه، دارو توسط 

ناوگان سکوهای اینترنتی برای بیمار ارسال می شود.

تغییرات اقلیمی که به دنبال افزایش دخالت 
داده، پدیده ای  انسان در محیط زیست رخ 
جهانی است که نه فقط سبب افزایش دمای 
هوا در سراسر جهان شده، بلکه رویدادهای 
اقلیمی همچون سیل، زلزله و تغییرات آب و 

هوایی را شدت بخشیده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، تغییرات آب و هوا 
باعث ایجاد رویدادهای اقلیمی می شود به 
طوری که به طور مستقیم و یا غیرمستقیم 
زندگی انسان را تحت تاثیر قرار می دهد؛ این 
رویدادها در کنار آماده نبودن بشر برای مقابله 
با آن و یافتن راهکار مناسب برای زیستن در 
شرایط بحران سبب می شود تا از منظر روانی 
نیز انسان با استرس ها و مشکلات ذهنی 

رویارویی با تغییرات اقلیمی قرار گیرد.
در این رابطه سازمان جهانی بهداشت هشدار 
داده است همانطور که تغییرات آب و هوا 
به طور مستقیم به شرایط اضطراری ناشی 
از گرمای شدید، آتش سوزی های جنگلی، 
سیل، طوفان های استوایی و طوفان ها اضافه 
می کند، ته تنها سلامت جسمی بلکه سلامت 

روانی انسان ها نیز به مخاطره می افتد.
برخی آمارها و تحقیقات صورت گرفته در این 
زمینه نیز این حقیقت غم انگیز را تایید می 
بر اساس گزارشی که وبگاه »وب مد«  کند؛ 
منتشر کرده، طبق گزارش مرکز ملی اطلاعات 
محیطی، ۱۹ رویداد آب و هوایی یا فاجعه آب 
و هوایی تایید شده در ایالات متحده با زیان 
بیش از یک میلیاد دلار در سال جاری میلادی 

فقط در آمریکا به ثبت رسیده است.
اگرچه محققان می گویند دامنه واکنش های 
سلامت روان در طول و بعد از یک رویداد آب 
و هوایی متفاوت است اما به طور کلی، افراد 

ممکن است پریشانی، اضطراب، افسردگی، 
خلق و خوی ضعیف و احساس بیش آگاه 
بودن از تهدیدهای واقعی یا درک شده را تجربه 

کنند.
محققان دریافته اند که زنان و افراد مسن تر 
حداقل پس از برخی رویدادهای اقلیمی در برابر 
مشکلات سلامت روان آسیب پذیرتر هستند و 
کسانی که اکنون با مشکلات سلامت روانی 
دست و پنجه نرم می کنند نیز ممکن است 

گروه آسیب پذیر دیگری باشند.
نکته قابل تامل این است که در برابر آسیب 
های روانی ناشی از سوانح طبیعی هیچ کس 
مصون نیست؛ بر اساس تحقیقی که درباره 
آثار رویدادهای آب و هوایی بر سلامت روان 
صورت گرفته است، نشان می دهد این آثار 

گسترده است.
از  متاثر  افراد  از  گروهی  از  نظرسنجی  یک 
رویدادهای شدید آب و هوایی در کالیفرنیا در 
سال ۲۰۲۱ میلادی نشان داد که بیش از نیمی 
از افراد تایید کردند که سلامت روان آن  ها 
تحت تأثیر رویدادهای آب و هوایی قرار گرفته 
زیاد جوان تر،  احتمال  به  افراد مبتلا  است. 
سفیدپوست، زن، تحصیل کرده دانشگاهی یا 

زندگی در یک منطقه روستایی بودند.
به همین دلیل است که در زمان بروز بحران 
مباحث  امدادی  های  تیم  اقلیمی،  های 
مربوط به روانشناسی و کمک های مشاوره به 
بازماندگان حوادث را در دستور کار قرار داده اند.
به گفته یانگ لیو، رئیس و استاد بهداشت 
محیط در دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه 
اموری رولینز در آتلانتای آمریکا، قرار گرفتن 
در معرض آتش سوزی ها ، منجر به افزایش 
مراجعه به اورژانس مرتبط با اضطراب می شود.
تیم او داده های نزدیک به ۱.۹ میلیون بازدید از 
اورژانس در پنج ایالت آمریکا شامل کالیفرنیا، 

آریزونا، نوادا، اورگان و یوتا را از سال ۲۰۰۷ تا 
۲۰۱۸ میلادی مورد تجزیه و تحلیل قرار داد و 
دریافت که آتش سوزی جنگلی بویژه زمانی که 
آتش سوزی ها منجر به آلودگی می شوند، سبب 
افزایش ۶.۳ درصدی مراجعه به اورژانس های 
مرتبط با اضطراب شده است به طوری که 
حتی اضطراب ناشی از دیدن دود بیشتر از 

دیدن آتش بوده است.
نکته دیگر اینکه محققان دریافته اند امواج 
گرمای شدید نیز بر سلامت روان تاثیر می 
گذارد. این موضوع نتیجه تحقیقات دیگری 
است که تیم لیو انجام داده و دریافته است 
که تعداد شب های گرم در چند سال گذشته از 
تعداد روزهای گرم بیشتر شده است و شاید بر 
کیفیت خواب تأثیر بگذارد که عامل مهمی در 

سلامت روان است.
مانند  رویدادهایی  معرض  در  گرفتن  قرار 
از  قبلاً  افرادی که  بین  در  طوفان ها، حتی 
نظر روانی سالم بودند، نیز می تواند منجر به 
مشکلات سلامت روان شود؛ دو مطالعه دیگر 
این می تواند سلامت  داده  است که  نشان 
روانی افراد مبتلا به بیماری روانی قبلی را بدتر 
کند. محققان دریافتند تجربه یک طوفان می 
تواند باعث افسردگی شدید، اختلال اضطرابی 

و اختلال استرس پس از سانحه )PTSD( شود.
این فقط یک رویداد آب و هوایی نیست که 
می تواند بر سلامت روان ما تاثیر بگذارد. 
نیک اوبرادوویچ پزشک و افسر ارشد علمی 
در موسسه برنده تحقیقات مغز در تولسا در 
این باره می گوید: وقتی صحبت از تاثیر گرما 
بر مسائل سلامت روان می شود، این فقط 
یک موضوع افراطی نیست و باید نگران آن 

باشیم.
وی در تحقیقات خود به در بازه زمانی سال 
به  شد،  انجام  میلادی  تا ۲۰۱۲  های ۲۰۰۲ 
این نتیجه رسید که داده های آب و هوایی 
با مشکلات سلامت روان در ارتباط مستقیم 

است.
بر اساس این تحقیق، با افزایش دمای ماهانه 
در طول زمان، احتمال مشکلات سلامت روان 

نیز افزایش می یابد.
یک مطالعه در دانشگاه استنفورد نیز نشان داد 
که افزایش میانگین دمای ماهانه با افزایش 
نرخ خودکشی مرتبط است و پیش بینی کرد 
که ادامه تغییرات آب و هوایی می تواند منجر 
به افزایش ۱.۴ درصدی خودکشی در ایالات 
متحده و افزایش ۲.۳ درصدی آن در مکزیک 

تا سال ۲۰۵۰ میلادی شود.

»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛

تغییرات اقلیمی چه بلایی بر سلامت روانمان نازل می  کند؟

سردار »احمد دولتخواه« -معاون فناوری اطلاعات و ارتباطات پلیس- از ثبت درخواست بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار گذرنامه 
زیارتی از طریق »پلیس من« خبر داد و گفت: یکی از وظایف فراجا، ارائه خدمات انتظامی یا پلیسی به مردم است و از گذشته 
این خدمات به روش های مختلفی انجام می شد و ارائه این خدمات در مجموعه پلیس یک فرایند تکاملی را داشته است. 
رویکرد الکترونیکی کردن این خدمات به صورت جدی در برنامه های فراجا قرار گرفته است و در دو سال اخیر شدت بیشتری 
پیدا کرده است خدمات بیشتری را هم با وجود اینکه درگاه های دیگر به قوت خودشان باقی هستند در بسترهای نوین از طریق 

زیرساخت های اینترنتی و اپلیکیشن های موبایلی برنامه ریزی کردیم و روز به روز این  ها را توسعه می دهیم.

درخواست آنلاین ۱.۲ میلیون گذرنامه زیارتی برای اربعین امسال سلامت

رقیه نوری

لیلا جودی

وزیر آموزش و پرورش ماموریت اصلی خود را تحقق و اجرای 
سند تحول بنیادین دانست و گفت: هر قدر فرایندهای 
اجرای سند تحول طولانی و حلقه های متعدد ایجاد شود، 

دیرتر به مقصد می رسیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، علیرضا کاظمی صبح گذشته در 
جلسه ستاد راهبری و اجرایی سازی سند تحول بنیادین 
اظهار داشت: کار بسیار ارزشمند و خوبی برای نقشه راه سند 
تحول بنیادین انجام شده است که مبنای کار قرار خواهد 
گرفت زیرا نقشه جامع و کاملی است و به قانون نیز تبدیل 

شده است.

وی با بیان این پرسش که باید دید آیا نسبت احکام برنامه 
هفتم با نقشه سند منطقی است یا نه، گفت: باید مشخص 
شود نسبت احکام برنامه هفتم با نقشه اجرای سند بر 
اساس زیر نظام ها است یا نسبت مسئله محوری دارد و اگر 
مسئله محور است؛ مسائل مورد توجه برنامه هفتم در آن 

گنجانده شده است یا نه؟
الزامات اجرای نقشه راه سند تحول  کاظمی با اشاره به 
نهادی،  نگاشت های  سازی،  گفتمان  همچون  بنیادین 
حقوقی و...، افزود: این مهم است که برای اجرای سند 
پیوست اجرایی شامل گفتمان سازی، مسائل حقوقی و 

مالی مدنظر قرار گیرد.
وزیر آموزش و پرورش با تاکید براینکه نکته مهم دیگر این 
است که چند درصد از طرح های نظام تعلیم و تربیت در 
این نقشه هم تراز سند تحول است، تصریح کرد: باید در این 

نقشه نسبت اولویت ها و شاخص ها مشخص باشد.
کاظمی تصریح کرد: اگر بهترین نیروی انسانی تربیت و 

کلاس های درس استاندارد داشته باشیم، باز هم برنامه 
درسی مهم است که در حال حاضر این برنامه فقط آموزشی 

و حافظه محور است.
وزیر آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: وقتی برنامه درسی 
طوری طراحی شده که بخش های اساسی تربیت در حاشیه 
قرار دارد، سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی مکلف 

می شود که بسته های یادگیری مکمل طراحی کند.
وی با بیان اینکه ماموریت مهم ما انتقال دانش و فرهنگ 
اعم از اعتقادات، باورها، ارزش ها، آداب و رسوم و سنن 
درسی  برنامه  در  نیز  ورزشی  فعالیت های  گفت:  است، 

به خوبی گنجانده نشده است.
کاظمی با تاکید بر اینکه باید پیگیری اجرای سند به طور 
منظم و مداوم انجام گیرد، افزود: الگوی مفهومی برای 
اجرای نقشه تهیه شود که تقسیم کارها در آن مشخص 
شده باشد و برای الزامات اجرای نقشه از سایر دستگاه ها، 

پیگیری های لازم مدنظر قرار داده شود.

مأموریت اصلی آموزش و پرورش اجرای سند تحول بنیادین است
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بر اساس چارچوب متناسب سازی مستمری و مقرری سال ۱۴۰۳، ۶ درصد به همراه یک میلیون تومان مبلغ ثابت به پایه مستمری های 

اسفند )۱۴۰۲( بازنشستگان صنعت نفت و در سقف چهار میلیون و ۹۰۰ هزار تومان افزوده شد. متناسب سازی یادشده ۱۰.۵ درصد 

مستمری های حداقلی و ۱۰ درصد میانگین مستمری ها را افزایش می دهد، بنابراین امسال با احتساب افزایش ۲۰ درصدی فروردین، 

نرخ افزایش مستمری بازنشستگان در مجموع بیش از ۳۰ درصد شده است. متناسب سازی مستمری بازنشستگان صنعت نفت، با 

مد نظر قراردادن عدد ثابت در چارچوب رویکرد حمایتی بیشتر از مستمری های حداقلی، اجرایی شده است. صندوق های بازنشستگی 

کارکنان صنعت نفت تعدیل و تعهدها را با رعایت قواعد بیمه ای و تأمین بار مالی تضمین شده و بین نسلی عملیاتی می کند.

مبالغ متناسب سازی مستمری بازنشستگان صنعت نفت واریز شد

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه ضمن تاکید 
بر اینکه وزیر جدید جهاد کشاورزی باید به تشکل ها و بخش 
خصوصی توجه داشته باشد تا بخش تولید دچار مشکل نشود، 
اظهار کرد: زمانی که می خواهیم صادرات زیربنایی داشته باشیم 
باید از هشت ماه قبل جوجه ریزی مادر را تقویت کنیم و سپس 

نسبت به صادرات مازاد تولید گوشت مرغ برنامه ریزی کنیم.
به گزارش »دنیای هوادار«، محصولاتی همچون مرغ و تخم 
مرغ جزو کالاهای اساسی هستند که در معیشت و سفره مردم 
نقش بسیار مهمی دارند. طی سال های گذشته این محصولات 
با چالش هایی مواجه بودند که مردم مجبور بودند برای تهیه 
آن  ها در صف های طولانی باشند، اما در دولت سیزدهم و از سال 
گذشته ورق برگشت و با همکاری تشکل ها و بخش خصوصی 
بازار به ثبات رسید و دیگر خبری از آن  وضعیت نابسامان 
نبود. ما سال های گذشته واردکنندگان تخم مرغ های نطفه دار و 
جوجه های یکروزه بودیم و امروزه با برنامه ریزی های وزارت جهاد 
کشاورزی، برای تامین جوجه، باید اجداد آن ها را برای ۸ ماه 
فراهم کنیم که پس از ۸ ماه این اجداد به جوجه مادر تبدیل 
شوند و پس از گذشت ۸ ماه نیز جوجه های یک روزه تامین 

می شوند.
حال با آغاز به فعالیت وزیر جدید کشاورزی به گفت وگو با دبیر 
انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه پرداختیم و در این 
گفت وگو به مسئله چگونگی برنامه ریزی و اقدامات مناسب در 
جهت تولیدات کافی، صادرات مازاد تولید و امنیت غذایی کشور 

مطرح شده است.
محمدرضا صدیق پور- دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه 
یکروزه - اظهار کرد: با توجه به تغییر رویکرد دولت در سال گذشته 
در خصوص همکاری با تشکل های تخصصی بخش تولید، ما 
شاهد رشد تولید و تثبیت بازار مرغ در کشور بودیم و این به 
دلیل لحاظ کردن نظر تشکل ها و کمک گرفتن از تیم کارشناسی 
و بها دادن به بخش خصوصی بود. بخش خصوصی نیز با توجه 
به تجاربی که داشت پای کار آمد و سال گذشته مردم در این بازه 
زمانی در صف خرید مرغ بودند، ولی امسال که بازار ثبات داشت 
دیگر شاهد چنین شرایطی نبودیم و این نتیجه تدبیری است 

که با همراهی و همکاری معاونت دام و تشکل  صورت گرفت.
وی افزود: در جلسه ای که اخیرا با وزیر جدید داشیتم  وی اذعان 
داشت که به تشکل بخش خصوصی تکیه خواهند داشت؛ ما 
امیدواریم این ریل گذاری ادامه یابد و فرایند تولید شرایط مناسبی 

داشته باشد و به تثبیت تولید و امنیت غذایی کشور ختم شود.
صدیق پور درباره انتظارات از وزیر جدید جهاد کشاورزی تصریح 
کرد: انتظارات ما از وزیر جهادکشاورزی جدید استفاده از نظرات 

کارشناسی تشکل های ملی است و قطعا این اتفاق مانع از 
شرایطی است که تجربه کرده ایم. گواه این امر در سال ۱۴۰۱ 
با توجه به عدم هماهنگی بین بخش دولتی و تشکل ها و 
تصمیمات خلق الساعه منجر به ضرر و زیان تولیدکنندگان  و 
با حذف تولیدکنندگان واردات بدون برنامه و در نتیجه نوسانات 
تولید و نوَسان قیمت مرغ و همچنین در برخی مواقع منجربه 

کمبود در جامعه شد.
و  خصوصی  بخش  با  همکاری  که  زمانی  از  داد:  ادامه  وی 
تشکل ها تقویت شد و همراهی با بخش دولتی و معاونت دام 
صورت گرفت، ما امروز به ثباتی در تولید رسیدیم که امیدواریم 

وزیر جدید نیز در این راستا گام بردارند.

آخرین قیمت جوجه یکروزه
دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه درباره میزان 
جوجه ریزی در سال جاری مطرح کرد: جوجه ریزی در مرداد ماه 
حدود ۱۴۵ میلیون و قیمت جوجه یکروزه با توجه به سن و نژاد 
از ۱۲ تا ۲۴ هزار تومان بوده که میانگین قیمت کمتر از ۲۰ هزار 
تومان )قیمت پیشنهادی و مورد توافق در قرارگاه امنیت غذایی 
سال گذشته( بوده است. از آنجایی که میزان مصرف مرغ کشور 
در ماه های مختلف  با توجه به ایام و مناسبت ها متفاوت است، 
نیاز ماهیانه جوجه یکروزه نیز در ماه های مختلف از ۱۳۵ تا ۱۵۰ 

میلیون متفاوت خواهد بود.

یک میلیون جوجه ریزی مادر از ابتدای سال ۱۴۰۳
وی در ادامه  توجه و اهمیت  به جوجه ریزی مادر را مورد تاکید 
قرار داد و گفت: در مرداد و شهریور سال گذشته جوجه ریزی 
کاهش چشمگیری داشت و با برنامه ریزی هایی که برای تولید 
انجام شد، از ابتدای سال ۱۴۰۳ بالغ بر یک میلیون جوجه ریزی 
مادر اتفاق افتاد به گونه ای که در خرداد ماه، بیش از یک میلیون 

و ۲۰۰ جوجه ریزی مادر داشتیم و این امر به افزایش تولید جوجه 
برای تامین مرغ پایان سال منجر خواهد شد و در آن بازه زمانی 
نه تنها هیچ نیازی به واردات نخواهیم داشت، بلکه یک کشور 

صادرکننده نیز خواهیم بود.

مبدا و مقصد صادرات و واردات کدام کشورها هستند؟
صدیق پور درباره مقصد صادرات و مبدا واردات گفت: باتوجه به 
شرایط، در صورت مازاد عمده مقصد صادرات، کشورهای عراق 
و افغانستان هستند ولی باید زمینه و زیرساخت ها را فراهم 
کنیم تا صادرات مازاد تولید را در برنامه داشته باشیم که با 
پیش بینی های انجام شده در آینده نزدیک این اقدامات انجام 
خواهد شد. مبدا واردات نیز عمدتا کشور ترکیه و گاه کشورهای 

اروپایی هستند.
وی ادامه داد: یکی از نکات بسیار مهم در به ثمر رسیدن تولید، 
برنامه ریزی برای مازاد تولید است. مهم ترین نکته لحاظ کردن 
اقتصاد تولید است که اگر تولیدکنندگان با ضرر و زیان مواجه 
نشوند، این تولید پویا خواهد بود. آنچه در سال های گذشته با 
آن مواجه بودیم عدم توجه به برنامه ریزی بود که مازاد تولید به 
تولیدکنندگان تحمیل می شد. به طور مثال در سال ۱۴۰۱ در زمینه 
تولید جوجه یکروزه هفت ماه جوجه را به ۳۰ درصد قیمت تمام 
شده به فروش رساندیم و این مسئله منجر به حذف گله های مولد 
شد و  تولید را با مشکلاتی مواجه کرد که نتیجه آن صف هایی بود 

که در ابتدای سال گذشته برای خرید مرغ شاهد آن بودیم.

برنامه ریزی برای صادرات مازاد تولید
دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه درباره برنامه ریزی 
برای صادرات نیز افزود: زمانی که می خواهیم صادرات زیربنایی 
داشته باشیم باید با برنامه ریزی از هشت ماه قبل جوجه ریزی 
مادر را تقویت کنیم و سپس نسبت به مازاد تولید گوشت 
مرغ برای صادرات برنامه ریزی کنیم، در غیر این صورت مجبور 
می شویم یک روز صادرات داشته باشیم و یک روز دیگر قطع 
صادرات، بنابراین در خصوص صادرات برنامه ریزی اهمیت زیادی 

دارد.
وی در پایان تاکید کرد: طی یکسال گذشته، تامین نهاده از سوی 
وزارت جهاد کشاورزی بسیار مناسب بوده و امیدواریم که این 
شرایط تداوم داشته باشد. در ابتدای سال  گذشته ما شرایط بسیار 
سختی در زمینه تامین کنجاله سویا داشتیم اما در یک سال 
اخیر شرایط مطلوبی در زمینه تامین نهاده ها داریم. با توجه به 
سوابق وزیر جهاد کشاورزی در کمیسیون کشاورزی، او با مسائل 
و موانع تولید آشنایی کامل دارد و امیدواریم با همان رویکرد، با 
تسهیل تولید، شرایط مطلوبی را برای تولیدکنندگان و به تبع آن 

امنیت غذایی جامعه فراهم کند.

کشاورزی

رفع ناترازی انرژی تنها  

با توسعۀ سرمایه گذاری

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: تنها راه رفع ناترازی انرژی 
توسعه سرمایه گذاری در صنعت نفت است، برای این کار 
نیز لازم است شرایط فراهم شود تا شاهد ورود شرکت های 

بین المللی به صنعت نفت باشیم.
نرسی قربان با اشاره به اقدامات و برنامه هایی که باید در دولت 
چهاردهم و در صنعت نفت رقم بخورد، اظهار کرد:  در صنعت 
نفت با چالش هایی همچون ناترازی انرژی در بخش های 
بنزین، گازوئیل و گاز روبرو هستیم که باید برطرف شود، برای 
این موضوع یا تولید باید افزایش پیدا کند و یا اینکه با افزایش 
قیمت میزان مصرف و قاچاق را کاهش دهیم، البته در مورد 

گاز قاچاق وجود ندارد.
وی با بیان اینکه این کارها مستلزم سرمایه گذاری و رسیدن به 
تکنولوژی های روز است، اگر بخواهیم تولید بنزین از پالایشگاه 
ها را افزایش دهیم نیاز به تکنولوژی های جدید و یا حضور 
شرکت های خارجی هستیم، گفت: اگر بخواهیم تولید گاز را 

افزایش دهیم نیز نیازمند سرمایه بالا و تکنولوژی هستیم.
این کارشناس حوزه انرژی با تاکید بر اینکه تحقق این مسایل 
آنطور  نیازمند توسعه تعامل های بین المللی است، گفت: 
که در دولت قبل نیز مطرح شد ۲۵۰ میلیارد دلار نیازمند 
سرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز برای احیا هستیم، تا 
کنون این موضوع محقق نشده و اکنون احتمالا بیش از این 

رقم نیاز هستیم.
به گفته قربان اگر شرایط به گونه ای پیش برود که شرکت های 
بزرگ بین المللی حاضر شوند در پروژه های ما سرمایه گذاری 
کنند، این کار شدنی است، در غیر این صورت بودجه های 

موجود در داخل کفاف این کار را نمی دهد.
وی با اشاره به شرایط فعلی صنعت نفت، گفت: اکنون ناترازی 
دامن گیر صنعت نفت بوده، در فصل تابستان نیز ناترازی گاز به 
سمت برق می رود، رفع این ناترازی ها مستلزم سرمایه گذاری 
است، باید نیروگاه های جدید خورشیدی و یا گازی تولید شود، 
باید به این موضوع نیز توجه داشت که وارد مدار شدن یک 

نیروگاه نیز نیازمند گذر زمان سه تا چهار سال است.

پایداری گرما تا پایان هفته جاری

مدیرعامل شرکت توانیر اعلام کرد: میزان تقاضای مصرف برق 
کشور ۴۲ روز است که از اوج مصرف سال گذشته بالاتر است.

مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه روز گذشته در ساعات 
اوج مصرف، تقاضای مصرف برق به ۷۷هزار مگاوات رسید، 
اظهار کرد: این در حالی که تا سوم شهریور ماه ۴۲ روز و ۴۲ 
نوبت از میزان تقاضای مصرف برق در سال گذشته با اعداد غیر 

قابل باور عبور کردیم.
بر اعلام سازمان هواشناسی مرداد ماه گرم  بنا  افزود:  وی 
و بی سابقه ای را طی ۵۰ سال اخیر پشت سر گذاشتیم و 
براساس پیش بینی سازمان هواشناسی قرار بود از روز گذشته 
با اندکی کاهش دما در کشور مواجه باشیم که نه تنها دمای 
هوا کاهش نیافت، بلکه گزارش ها حاکی از آن است که با 
پایداری و تداوم گرمای نامتعارف تا پایان هفته جاری نیز 

مواجه هستیم.  
سخنگوی صنعت برق ضمن تشکر از همکاری همه هموطنان 
که تا این لحظه با مدیریت مصرف برق به تلاشگران خدوم 
صنعت برق کمک کرده اند، گفت: با توجه به اینکه چسبندگی 
گرما و دمای بالا تا اواخر هفته جاری نیز تداوم داشته و 
افزایش مصرف موجب بروز برخی مشکلات در تامین برق 
پایدار شده است، اظهار کرد: ضرورت دارد مشترکان با صرفه 
جویی حداقل ۱۰ درصدی به کاهش مشکلات تامین برق 

پایدار و مستمر در کشور کمک کنند.

انرژی

زهرا آویژگان 

برنامه ریزی اصولی برای صادرات مرغ؛

تشکل ها از وزیر جهاد کشاورزی چه توقعاتی دارند؟

مدیرکل دفتر امور غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی از تولید ۶ میلیون تن گندم دیم در کشور خبر 
داد و گفت: امسال تولیدات زراعی دیمزارها به ۸ میلیون 

تن رسیده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، فرامک عزیزکریمی در مراسم آغاز 
سال زراعی کشت پاییزه جدید افزود: بنا بر آمار پاییز سال 
گذشته ۴۳ درصد و در زمستان ۹ درصد بارش ها کمتر از 
نرمال بوده، اما بهار امسال شرایط مساعد بود و بارش ها به 

نرمال رسیده است.

وی با بیان اینکه میزان تولید دیمزارها به ۸ میلیون تن 
رسیده است، اظهار داشت: بنا بر آخرین آمارها ۶ میلیون 
تن گندم، یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن جو، ۳۴۰ هزار تن 
حبوبات و ۲۴۰ هزار تن علوفه بدون مصرف آب، ۹۲ هزار 
تن دانه روغنی و ۲۵ هزار تن گیاهان دارویی در طرح جهش 
تولید دیم زارها تولید شده است. مدیرکل دفتر امور غلات و 
محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی یکی از علل مهم 
افزایش تولید در سال گذشته را تغذیه مناسب دانست و 
تصریح کرد: اگر اکنون برای کود و یارانه سال زراعی جدید 

از دست می دهیم؛  را  نشود، فرصت ها  تصمیمی گرفته 
بنابراین باید در سهمیه ها تجدیدنظر شود.

عزیزکریمی گفت: امسال ۴ میلیون تن جو در کشور تولید 
شده که با توجه به نیاز کشور، ۲ میلیون تن کسری داریم 
که از طریق واردات تامین می شود. وی شرایط بازار را برای 
محصولات کشاورزی مهم برشمرد و افزود: امسال به دلیل 
افت قیمت جو، سطح زیرکشت جو کاهش می یابد، از این 
رو بحث قیمت گذاری برای سال زراعی جدید باید به گونه ای 

باشد که سطح زیرکشت افزایش پیدا کند.

تولید ۶ میلیون تن گندم دیم؛ تولیدات دیمزارها به ۸ میلیون تن رسید
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کهنه  کار  دیگر  حالا  فیلم  سازِ  آلمودوار،  پدرو  موازی«ِ  »مادران 
اسپانیایی، در باب رنج مادرانگیِ زنان است. رنجی که سبقه  ای 
تاریخی داشته و از دیرباز سوار بر تاریخ شده است و سرنوشت 
زنان را به  موازات یکدیگر رقم می  زند. مشقتی که وجه نمادین 
مادر شدن برای زنان ایجاد کرده و فداکاری  هایی که این وجه 

نمادین مطالبه می  کند. 
از  فیلم با تاریخ آغاز می  شود. تاریخی که همچون جمله ای 
»ادواردو گالنائو« که در پایان فیلم بر صفحه نقش می  بندد، به 
سکوت و خفه  شدن خود نه گفته و در تب و تاب آشکار شدن 
حقیقت است. آلمودوار اثرش را با سرک  کشیدن در تاریخ آغاز 
کرده و با پاسخی که از آن می  گیرد به پایان می  رساند؛ تا وجهی 
نمادین به اثرش داده و صرفا از نمایش زندگی دو مادر مجرد و 

مشکلات شان با گره  های دراماتیک بپرهیزد. 
آلمودوار بدنبال بسطِ تاریخ به  شکلی موازی 
با اکنون است. هم در پیرنگ اصلی و هم با 

کمک استعارات و وجوه نمادین.
آغاز  مجرد  عکاسی  »جنیس«،  با  داستان 
تاریخی  حافظۀ  بازیابی  بدنبال  که  می  شود 
محل تولدش است. ناخودآگاهی جمعی که 
تمامی ساکنان آن دهکده را مؤظف به این 
مهم کرده است که حقیقت را آشکار کرده 
را که در جنگ داخلی  و اجساد اجدادشان 
به  شکلی  و  یافته  شده  اند،  کشته  اسپانیا 
شایسته دفن کنند. گویی این قضیه باری 
درحالی  که  آنان؛  ناخودآگاه  دوش  بر  ا  ست 
بسیارشان پس از آن فاجعه به دنیا آمده  اند. 
آن کشتار  در  را  پدربزرگش  که  نیز  جنیس 
سال  ها  که  بزرگی  )پدر  است  داده  از دست 
این  از  است(  تولدش کشته شده  از  پیش 
قاعده مستثنی نیست. او از »آرتورو« که در 
مؤسساتی با هدف بازیابی حافظۀ تاریخی 
مشغولِ کار است کمک می  گیرد؛ شخصی که 
پیرنگ از او استفادۀ مهم دیگری نیز می  کند: 
مادر شدن جنیس. آلمودوار اینجا نیز از وجه 
نمادینِ تصویر استفاده کرده و پیش و پس 
از رابطۀ آن دو نفر با برش به پرده  ای سفید 

و رها در باد، بی  تعهدی و رهایی آن دو نفر در این رابطه را 
)ازدواج سفید( به  شکلی استعاری به نمایش می  گذارد. سپس 
بلافاصله برش می زند به جنیسی که باردار است و در بیمارستان 
تأکید  برش  این  می  کند.  سپری  را  بارداری  اش  آخر  روزهای 
می  کند که پیرنگ، مادر شدن جنیس را روایت کرده و ابژۀ اثر، 
مادر بودن است. درواقع، همین نمادین  بودن است که اثر را 
از نمایش تخت و تصادفی دو مادر مجرد جدا می  کند و اگر 
هوشمندی آلمودوار در اتصال پیرنگ به تاریخ و وجه نمادین 
نبود با فیلم  نامه  ای سست که مملو از عناصر اتفاقی و تکراری 
ا  ست روبه  رو می  شدیم. جنیسی که بطور اتفاقی باردار می  شود؛ 
بطور اتفاقی با مادر مجرد دیگری که ناخواسته باردار شده است 
در  نوزادان شان  اتفاقی  بطور  می  شود؛  هم اتاق  بیمارستان  در 
بیمارستان عوض می  شود؛ بطور اتفاقی پس از مدتی یکدیگر را 

ملاقات می  کنند و...
آلمودوار  هدف  آنکه  وجود  با  که  کرد  اذعان  باید  فی  الواقع 
قصه  گویی صرف نبوده است و با مددجویی از وجه نمادین اثر 

بدنبال محتوای مدنظرش بوده، نمی  توان از این مهم چشم  پوشی 
کرد که باز هم تکرار عنصر اتفاق به زیبایی اثر لطمه زده است. 
اما نکتۀ قابل بحث در فیلم  نامه، فاصله  گرفتن پیرنگ از روند 
قابل پیش  بینی و تکراری در نقاط عطف دراماتیک اثر است. در 
جایی که آرتورو از پذیرش این موضوع که پدر کودک جنیس 
)سیسیلیا( است، با اتکا به چهرۀ بومی کودک امتناع می کند 
)حتی با وجود این موضوع که جنیس می  گوید پدرش رگه  ای 
بومی داشته است(، پیرنگ از پرداخت دست  مالی  شدۀ چنین 
مسائلی چشم  پوشی کرده و ظن این موضوع که شاید کودک 
فرزند آن  دو نباشد را به جان جنیس می  اندازد. اینجاست که روند 
داستان دچار چرخش شده و با آگاهی جنیس از این موضوع که 
مادر ژنتیکی سیسیلیا نیست، جان تازه  ای به اثر دمیده شده و 

وجه نمادین مادر بودن پررنگ می  شود.
جنیس از همان ابتدا که با مخالفت آرتورو در مورد نگه  داشتن 

جنین مواجه شد، مشخص می  کند که میل مادر شدن در او آنقدر 
قوی   است که قصد دارد با وجود تجرد، فرزندش را به دنیا بیاورد. 
اینجاست که علم به این موضوع که وی مادر حقیقی سیسیلیا 
نیست چالش جدیدی را پیش روی میلش قرار می  دهد. پس 
از این نقطۀ عطف است که تمرکز پیرنگ بر درونیات جنیس و 
چالش  های مادر بودن اوست. واکنش لحظه  ای جنیس پس از 
اطلاع از اینکه مادر سیسیلیا نیست، در میان گذاشتن موضوع با 
دوستش و آرتورو است؛ اما باز هم با تکیه بر عنصر اتفاق )موفق 
به برقراری تماس با هیچکدامشان نمی  شود( مسیر پیرنگ عوض 
شده و تصمیم او، پنهان  کردن موضوع می  شود. جنیس ریسک 
از دست دادن سیسیلیا و درواقع از دست دادن مادرانگی را به 
جان نخریده و با تصمیمی خودخواهانه این راز را آشکار نمی  کند. 
درحالی  که زمان کافی برای مادری  کردن نداشته و به تنهایی از 

پس بزرگ  کردن کودک بر نمی  آید.
اما درست زمانی که خط اصلی داستان به  سمت تکرار میل 
می  کند، سروکلۀ آنا پیدا می  شود )که البته تا حد زیادی هم قابل 

پیش  بینی است(. جنیس از موقعیت آنا سوءاستفاده کرده و به 
خیال خودش با یک تیر دو نشان می  زند: هم شخصی را برای 
مراقبت از سیسیلیا پیدا می  کند که میل به مادر بودن درونش 
شعله  ور است، هم فرصتی را برای یافتن این حقیقت که آیا آنا 
مادر حقیقی سیسیلیاست را پیدا می  کند. اما اوضاع از دو جهت 

پیچیده شده و آن  گونه که خیال می  کرد پیش نمی  رود.
و  مرده  بوده  آنا  پیش  که  کودکی  اینکه  به  علم  با  از طرفی 
مشخص  شدن این مهم که آنا مادر واقعی سیسیلیاست، نتیجه 
می  گیرد که فرزندش مرده است و دردی به عذاب  وجدانش از 
کتمان حقیقت اضافه می  شود )در ابتدای زایمان نیز جنیس 
به آنا می  گوید که فرزند وی مشکل تنفس  کردن بیرون از فضای 
رحم داشته است که با توجه به  علت مرگ کودک، که همان 
فرمان ندادن مغز برای تنفس است، هیچ شکی باقی نمی  ماند 

که کودک فوت شده همان فرزند جنیس است(.

از سوی دیگر با دیدن رنج آنا و میل شدیدش به مادر بودن، 
عذاب  وجدانش تشدید شده و موضوغ زمانی بغرنج  تر می  شود 
که آنا به وی علاقه  مند شده و رابطه  شان از پرستار بودن آنا فراتر 
می  رود. درواقع، جنیس علاقه  ای به آنا نداشته و از علاقۀ وی 
استفاده می  کند تا او را در خانه و کنار سیسیلیا نگه دارد؛ رنجی 
که نهایتا از حد تحملش فراتر رفته و منجر به بازگویی حقیقت 
ماجرا برای آنا و از دست دادن سیسیلیا و پایان مادر بودنش 

می  شود.
نقش مادر آنا نیز مورد قضاوت قرار دادن شخصیت جنیس حائز 
اهمیت است. او مادری است که در میانسالی بدنبال آرزوهایش 
رفته و از سانسور خواسته  هایش سر باز می  زند؛ اما با توجه به 
نقش از پیش تعیین شده  ای که مادر بودن دارد و گویی تا آخر 
عمر بر دوش زنی که مادر می  شود سنگینی خواهد کرد، قضاوت 
می  شود. این همان رنج مادر بودن است! از سویی باید خواسته  ها 
و آرزوهایت را فراموش کرده و فداکارانه مادر دلخواه اجتماع باقی 
بمانی و خودسانسوری را دستور کارت قرار دهی؛ از سویی دیگر 

اگر راه دیگری را پیش بگیری و بدنبال خود واقعی  ات بروی 
نه  تنها با عذاب  وجدان مواجه خواهی شد، بلکه از سوی اجتماع 
نیز مورد قضاوت قرار خواهی گرفت. قضاوتی که جنیس در مورد 
مادر آنا انجام می دهد، غافل از آنکه خودش 

نیز در همین دو راهی قرار دارد. 
اما وجه نمادین اثر از چند جهت قابل بررسی 
است؛ اول تمرکز کامل پیرنگ بر زندگی سه 
مادر مجرد )جنیس، آنا و مادرش(، بطوری  که 
اگر حضور مقطعی آرتورو را فاکتور بگیریم، 
شخصیت  سه  این  به  فیلم  زمان  تمام 
خلوتشان  به  دوربین  و  داشته  اختصاص 
شخصیتی  که  نیز  آنا  مادر  )حتی  می  رود 
مانند  را  سکانس  هایی  هم  ا  ست  فرعی 
تمرین نمایش و اطلاع از عدم اجراهایشان 
در مادرید، به خود اختصاص داده و سوژه را 
با مشکلات، دوراهی  ها و انتخاب  هایش تنها 
می  گذارد( به گونه  اش که ابژۀ تصویر، همواره 
زن بودن و بالاخص مادر بودن است و همین 
تأکید تصویر است که با حذف موقعیت  های 
هرمونوتیک روایت و تمرکزش بر پرو  ایرتیک 
را  نمادین  وجهی  پیرنگ  در  بودن  مادر 

می  سازد.
برگردان  به  نوعی  جنیس  نام  سویی  از 
پایان  هاست؛  و  آغازها  خدای  »یانوس«، 
خدایی با دو سر در جهت مخالف که گذشته و 
آینده را همزمان می  نگرد. جنیس نیز با تلاش 
برای بازگرداندن حافظۀ تاریخی گذشتگانش 
و میل خویش برای مادر شدن، نگاه دو سویه  ای به گذشته و 
آینده داشته و به  نوعی نقطۀ واصل آن  دو است. اما مهم ترین 
تکمیل  کنندۀ وجه نمادین اثر، پایان آن است. آلمودوار داستانش 
را مانند داستان پریان به   خوبی و خوشی به پایان می  رساند. 
همه  چیز برای جنیس رؤیاگونه است؛ مجدد باردار شده و آغازی 
دیگر را در پیش دارد. آنا و سیسیلیا را در صلح و آرامش کنار 
خود داشته و از محبت آرتورو برخوردار است و از همه مهم  تر 
جنازۀ اجدادشان یافته شده و از این بار ناخودآگاهش نیز خلاص 

خواهد شد.
آلمودوار به نمایی از زنان نسل  های مختلف می  رسد که در سوگ 
عزیزانشان راه می  پیمایند. زنانی که به طول تاریخ معاصر اسپانیا رنج 
کشیده  اند، از هر نسل و طبقه  ای. درنهایت نیز فیلم به نمادین  ترین 
شکل به پایان رسیده و در نمایی خداگونه و از بالا زندگانی را مشاهده 
می  کنیم که در گور گذشتگانشان خوابیده  اند. زنان و مادرانی که 
موازی یکدیگرند و موقعیت  ها و مشکلاتی که سر راهشان قرار 

می  گیرد نیز مشابه یکدیگر است؛ مادرانی موازی!

نگاهی به فیلم »مادران موازی« از منظر سیر تحولات تاریخی؛

تاریخ موازی زنان

دست  به  نقد

علیرضا تولائی

حاتم مشمولی معروف به »عمو حاتم کتاب باز« و بازیگر سینما و تلویزیون، که از چندی پیش به بیماری کلیوی مبتلا شده بود، شامگاه گذشته در منزل خود در تهران درگذشت. مرحوم 

حاتم مشمولی سابقه ایفای نقش در آثاری همچون جنگ جهانی سوم به کارگردانی هومن سیدی، حرفه ای و سریال پوست شیر به کارگردانی جمشید محمودی را در کارنامه هنری خود 

دارد. حاتم مشمولی نخستین بار در بوتیک نخستین فیلم بلند حمید نعمت الله)۱۳۸۳( ایفای نقش کرد و پس از آن تا همین چند سال اخیر حضوری در عرصه سینما و تلویزیون به 

غیر از مجموعه تلویزیونی کتاب باز نداشت. مشمولی مرداد سال گذشته در این باره گفته بود: کتاب باز راه من را به سینما باز کرد و باز هم دوست دارم بازی کنم.

عمو حاتم کتاب باز درگذشت

که  تاریخی  می  شود.  آغاز  تاریخ  با  فیلم 
همچون جمله ای از »ادواردو گالنائو« که 
می  بندد،  نقش  صفحه  بر  فیلم  پایان  در 
در  و  نه گفته  خود  خفه  شدن  و  سکوت  به 
است.  حقیقت  شدن  آشکار  تاب  و  تب 
در  سرک  کشیدن  با  را  اثرش  آلمودوار 
آن  از  که  پاسخی  با  و  کرده  آغاز  تاریخ 
وجهی  تا  می  رساند؛  پایان  به  می  گیرد 
نمایش  از  صرفا  و  داده  اثرش  به  نمادین 
با  مشکلات شان  و  مجرد  مادر  دو  زندگی 

گره  های دراماتیک بپرهیزد.
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آقای دنیامالی، سروسامان  دادن ورزشگاه آزادی از نانِ شب واجب  تر است؛

قصۀ پرغصۀ آزادی!

»علیرضا روشنک« -مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر- زمان بهره برداری از ورزشگاه تختی تهران را اعلام کرد و گفت: این ورزشگاه 

می تواند از هفته پنجم لیگ برتر، میزبان دیدارهای خانگی سرخابی های پایتخت باشد. پیمانکار ورزشگاه تختی اعلام کرده تا یک 

ماه آینده این ورزشگاه را آماده برگزاری مسابقات لیگ خواهد کرد و پیش بینی ما این است که بتوانیم در آینده در این ورزشگاه 

میزبان بازی های استقلال و پرسپولیس باشیم. فکر می کنم از هفته پنجم یا نهایتا ششم مسابقات لیگ برتر، بتوانیم از ورزشگاه 

تختی تهران استفاده کنیم. به همین دلیل نیاز است که ورزشگاه شهدای شهر قدس زودتر آماده شود تا در صورت نیاز بتوانیم 

بازی های استقلال و پرسپولیس را با نگاه مثبت شورای تامین در این محل نیز برگزار کنیم.

زمان استفاده از ورزشگاه تختی تهران اعلام شد

اولین مسابقه ای که وار در فصل جدید 
دیدار  فوتبال ما شد  وارد مسابقات  رسما 
میزبانی  با  بود  آهن  ذوب  و  پرسپولیس 
کار  ابتدای  همین  اراک!  در  پرسپولیس 
میزبانی  کنید.  نگاه  پارادوکس  این   به 
پرسپولیس، پرطرفدارترین تیم آسیا- یکی 
از پرافتخارترین باشگاه های ایران و مدعی 
آهن.  ذوب  از  اراک  در  قهرمانی  عنوان 
گریه کنیم یا بخندیم؟ بعد وقتی گزارشگر 
صعودی ایران را فاقد استانداردهای برگزاری 
مسابقات فوتبال می خواند به رگ غیرتمان 
بر می خورد و از تمدن ۷ هزار ساله خودمان 
می گوییم و عرب های بادیه نشین در ۱۰۰ 
سال قبل! بماند که داستان VAR هم در 
همین دو هفته  فقط محملی بوده برای 
بازی  هردو  در  داوران.  اشتباهات  پوشش 
استقلال و پرسپولیس مقابل رقبای آن  ها 
تراکتور  تنش  از  پر  مسابقه  در  بخصوص 
چقدر  وار  نمایش  که  دیدیم  پرسپولیس 
به داد داور پر اشتباه مسابقه رسیده است. 
خنده دار اینجاست که وقتی داور در صحنه 
هایی از سوی اتاق وار فراخوانده می شود 
معلوم است که فقط برای نمایش تا دم 
مانیتور می رود چون در مسیر رفت تا اتاق 
وار تصمیمش را به اتاق فرمان اعلام می 
برمی گردد!  نرسیده  هنوز  هم  آنجا  و  کند 
شد  ترابی  مهدی  دست  روی  که  هندی 
را همه دیدند الا وار! خطایی که منجر به 
از  اما  و...  همینطور  نیز  شد  تراکتور  گل 
فدراسیون فوتبال استدعا داریم که یا همه 
مسابقات با وار باشد یا این نصفه نیمه را 
هم فعلا جمع کنید چون حق سایر تیم ها 

تضییع می شود.

اما قصۀ پرغصۀ ورزشگاه آزادی و میزبانی 
تهرانی ها در شهرستان... تا دو دهه قبل تیم 
های شهرستانی که برای دیدار با استقلال 
و پرسپولیس به ورزشگاه آزادی می آمدند 
ابتدا به بازیکنان خود بخصوص جوان  ترها 
اجازه می دادند نیم ساعت قبل از شروع 
شوند  آزادی  چمن  زمین  وارد  کردن  گرم 
تا ترس و استرس آن  ها از فضای حاکم بر 
ورزشگاه و ابهت خود ورزشگاه یکصدهزار 

نفری بریزد.
ورزشگاه شهید شیرودی را که آنقدر به حال 

خود رها کرده ایم که انگار طفل سرراهی 
کشورهای  همه  در  درحالی  که  است  بوده 
پیشرفته ورزشگاه  های قدیمی داخل شهر 
نسل  و  مردم  تشویق  برای  نمادی  به  را 
همانند  و  کنند  می  تبدیل  جوان  های 
یک کالای بسیار اررشمند و دارای قدمت 
دیرینه در زیباترین و نفیس ترین ویترین 
روی  اگر  درحالی  که  دهند.  می  قرار  ها 
و  سکوهای شیرودی صندلی نصب شود 

کمی به ظاهر آن رسیدگی شود می توان 
مسابقات سبک تر استقلال یا پرسپولیس 
را در اینجا برگزار کرد، که البته  نیاز به یک 
تماشاگران  خروج  و  ورود  جهت  سازوکار 
دارد که کار چندان سنگینی هم نیست. از 
طرفی، ورزشگاه تختی به مراتب بهتر است، 
هم  تامین  شورای  دوستان  برای  که  چرا 
فضای مناسب تری دارد. ورزشگاه تختی و 
شیرودی باید ملی اداره شود با دو مدیر تمام 
وقت و از جنس همین کار. واقعا مصیبت 
بار تر از این نداریم که: آب در کوزه و ما 

تشنه لبان می گردیم.
با  تر  اجرایی  جنس  از  مدیری  که  اکنون 
حمایت بی چون و چرای دولت و مجلس 
به وزارت ورزش آمده پیشنهاد می کنیم یک 
بخش فنی مهندسی در وزارت ورزش تشکیل 
بدهند و افراد صاحب ایده و بزرگ را دعوت 
به کار کند تا بجای بهره کشی از مجموعه 
ورزش  آبروی  فکر  به  ملی  ورزشی  های 
مملکت باشند. متاسفانه مدیریت ناکارآمد 

را  در شرکت توسعه و تخریب کار ورزش 
به جایی رسانده که برای مرمت چند ردیف 
سکوی ورزشگاه بزرگ آزادی دو سال است با 
تیشه و فرغون و بیل و کلنگ به جان این 
یادگار و شناسنامه ورزش ایران افتاده اند و 
بعد از آن همه بودجه ای که در چاه ویل 
مرمت آزادی ریختند دوباره سازمان برنامه و 
بودجه ۱۲۰۰ میلیارد تومان بودجه جداگانه 
تصویب کرد اما بازهم رئیس مجموعه آزادی 
با ترس و لرز از احتمال آماده نشدن ورزشگاه 
در نیمه دوم سال می گوید. از آقای دنیامالی 
تقاضا داریم این مهم را در اولویت قرار دهند 
چرا که پیشانی و برند ورزش ایران یعنی 
ورزشگاه آزادی را به بد حال و روزی انداخته 
اند. اینقدر درد دل زیاد است که انسان وقتی 
بی تدبیری ها را می بیند بغض می کند که 
اگر مغول به ورزشگاه آزادی یورش می برد 

این همه خرابی به بار نمی آمد!
آقای دنیامالی؛ اولین گام، سروسامان دادن 
به وضعیت ورزشگاه آزادی است از نان شب 
هم واجب تر است. فردا تیم ملی و استقلال 
و پرسپولیس در مقدماتی جام جهانی و 
لیگ نخبگان میزبان بزرگان آسیا هستند. 
کاری نکنید در شبکه های عربی مضحکه 
مشکل  خداوکیلی  شویم.  عام  و  خاص 
تختی  و  شیرودی   - آزادی  ورزشگاه های 
پول و بودجه نیست. مشکل بی تعهدی - 
بی تخصصی و کمی هم وجدان! در میان 
است. بفرمایید احداث ورزشگاه بزرگ و ملی 
پیشکش، فعلا همین سه ورزشگاهی که ۵۰ 
سال قبل با فکر و دست توانایی متخصصان 
وطن پرست احداث شده را حفظ کنیم بعد 
انشالله ۵۰ سال بعد که ورزشگاه ملی ساخت 
دستان توانمند مدیریت امروزی را نسل های 
بعد بهره برداری کردند به شما درود بفرستند!

خارج از گود

»مجید جلالی«: 

شعار اول ما »نگاهی نو، فوتبال 

جوان و ایرانی قوی« است

مدیر کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال گفت: ۲ شعار 
برای چشم انداز داریم که ساعت ها در کارگروه ویژه در موردش 
بحث کردیم. شعار اول ما »نگاهی نو، فوتبال جوان و ایرانی 
قوی« است. شعار دوم نیز »فوتبال فردا، ایران سربلند« است.

مجید جلالی -مدیر کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال- در 
نشست خبری روز گذشته خود اظهار داشت: مطابق قول هایی 
که از قبل برای ارائه برنامه جامع تا اوایل شهریور داده بودیم، 
برنامه را طراحی کردیم. این برنامه بیش از سه هزار صفحه 
است و برای ارائه کردن به مراجع بالاتر به ۱۵۰ صفحه تبدیل 
کرده ایم. امروز ۳۴ صفحه را در قالب سرفصل های طرح جامع 

ارائه می دهیم.
جز  که  شده  طراحی  دلیل  این  به  برنامه  این  افزود:  وی 
اساسی ترین نیازهای اولیه فوتبال کشور و باید یک برنامه 
راهبردی استراتژیک بلند مدت داشته باشیم تا تمام موارد، 
ظرفیت ها و پتانسیل ها در یک راستا قرار بگیرد. در این راه 
فوتبال،  بزرگان  دانشگاه ها،  اساتید  با  را  متعددی  جلسات 
مدرسان داشتیم. خود من به تنهایی نمی توانستم به تنهایی 
چنین برنامه ای بنویسم زیرا نه سوادش را داشتم و نه توانش . 
خواهید دید چه برنامه جامعی است . به همین دلیل باید سراغ 

افراد متبحر در حوزه برنامه نویسی می رفتم.
مدیر توسعه و پیشرفت فوتبال کشورمان اضافه کرد: از آن  ها 
خواهش کردم فعلا دستمزدی نخواهند و به خاطر فوتبال و 
مقداری به خاطر من پای کار آمدند. برنامه را به این شکل 
برنامه  نفر در تدوین  نزدیک ۱۲۰  طراحی و تدوین کردیم. 
مشارکت فعال داشتند. مسئول اصلی کار آقای شیعی بود که 
خیلی وقت گذاشت. همچنین باید از شاهین لطیفی و کامران 
امیری که شبانه روزی حتی در روزهای تعطیل وقت گذاشتند 
تشکر کنم. وقتی این ۱۲۰ نفر کارهای خود را حدود یک ماه و 
نیم قبل ارائه کردند، کارگروه ویژه ای را در نظر گرفتیم. تاکنون 
۷ جلسه داشتیم و تمام برنامه هایی که ۱۲ کارگروه به ما ارائه 

دادند، جاگذاری کردیم.
جلالی تصریح کرد: این افراد بدون هیچ گونه چشمداشت مالی 
وقت گذاشتند. در درجه اول باید جایگاه فعلی فوتبال مان 
را پیدا می کردیم و سپس باید می دیدیم چه راهبردی برای 
رسیدن به یک جایگاه مشخص داریم. اینکه برنامه چگونه 
باید پیاده سازی شود، برایش نقشه راه داریم و در نهایت پس 
از عملی شدن برنامه در فازهای مختلف باید ببینیم چگونه 
می توان نظارت و ارزشیابی کرد. در مبحث نظارت و ارزشیابی 
مبحثی داریم که می گوید مسئول و جوابگو کیست. باید به 
چه افرادی جواب بدهیم و چه نفراتی باید طرف مشورت 
باشند. منابع تدوین طرح ما در درجه اول، کارگروه مذکور 
بودند و در ادامه برنامه توسعه چندین کشور را با دقت طراحی 
کردیم. همچنین باید الزامات فیفا و AFC و قواعد فدراسیون 
را هم در نظر می گرفتیم. این طرح باید بومی باشد و عملیاتی 

شود.
وی اضافه کرد: در نهایت نظر خبرگان را هم می گیریم. ۲ شعار 
برای چشم انداز داریم که ساعت ها در کارگروه ویژه در موردش 
بحث کردیم. شعار اول ما »نگاهی نو، فوتبال جوان و ایرانی 
قوی« است. شعار دوم نیز »فوتبال فردا، ایران سربلند« است. 
این ۲ شعار را فعلا نهایی کردیم که یکی از آن ها انتخاب 
می شود. همچنین آماده شنیدن نظرات و پیشنهادات هستیم.

دیالوگ

سیدرضا فیض  آبادی 

اسون گوران اریکسون، سرمربی سابق انگلیس، در مبارزه با 
بیماری سرطان جان خود را از دست داد.

اسون گوران اریکسون، سرمربی سابق تیم ملی انگلیس و 
منچسترسیتی، در سن ۷۶ سالگی درگذشت. او به بیماری 
سرطان مبتلا شده بود و پزشکان تایید کرده بودند برای مدت 

زیادی زنده نمی ماند.
خانواده او در بیانیه ای اعلام کردند: »اسون گوران اریکسون 
درگذشت. پس از یک بیماری طولانی، او امروز صبح در 
نزدیک ترین  درگذشت.  خانواده  اعضای  حضور  با  خانه 
عزاداران دخترش لینا؛ پسرش یوهان همراه همسرش آمانا 
و پسرشان اسکای و پدر اسون هستند. اعضای خانواده 
خواهان احترام به تمایل شان برای عزاداری در خلوت و عدم 

تماس با آن ها هستند«.
اریکسون سوئدی در سال 2001 به اولین مربی خارجی تیم 
فوتبال مردان انگلیس تبدیل شد و هدایت تیم به اصطلاح 
»نسل طلایی« بازیکنانی از جمله دیوید بکام، استیون جرارد، 
وین رونی و فرانک لمپارد را در دست گرفت. او در طول 
دوران حرفه ای خود، در مجموعه ای از باشگاه های مطرح 
بنفیکا، رم، فیورنتینا، سمپدوریا و لاتزیو  اروپایی مانند 

مربیگری کرد. اریکسون پس از جام جهانی 2006 از هدایت 
انگلیس کنار رفت و بعداً در تیم ملی مکزیک و ساحل 
عاج و همچنین باشگاه های انگلیسی منچسترسیتی و 
لسترسیتی مربیگری کرد. به دلیل ابتلا به بیماری سرطان، 
او در فوریه 2023 از سمت مدیر ورزشی باشگاه کارلستاد 

سوئد کنار رفت.
آرزوی  به  اریکسون  سرطان،  تشخیص  اعلام  از  پس 
همیشگی رسید و در ماه مارس در یک مسابقه خیریه 
اسطوره های  تیم  مربیگری  آنفیلد،  در  آژاکس  مقابل 
لیورپول را برعهده گرفت. او آن لحظه را »کاملا زیبا« و 
»خاطره بزرگ« در زندگی خود توصیف کرد. لیورپول بازی 
را 4-2 برد. اریکسون در مستندی که به تازگی منتشر شده 
مرد  عنوان »یک  به  او  از  است  امیدوار  کرد،  اعلام  بود 

خوب« یاد شود.

در 76 سالگی به علت سرطان؛ اسون گوران اریکسون درگذشت
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به موجب درخواست وارده مورخ ۱۴۰۳٫۵٫۱۵ تعدادی از مالکین مشاع )شرکت تعاونی مسکن کارکنان مخابرات منطقه کرج در حال تصفیه و سازمان مرکزی تعاونی روستایی ایران و آموزش پرورش ناحیه ۵ کرج( موضوع اسناد انتقال اجرایی 

شماره ۸۰۲۲ مورخ ۸۸٫۲٫۲ و ۸۰۴۲ مورخ ۸۸٫۲٫۷ و ۲۶۷۱۵ مورخ ۸۸٫۲٫۲۱ دفتر خانه ۱۱۰ و ۵۳ کرج مبنی بر تحدید حدود ششدانگ اراضی چشمه ثالثه در از رود به شماره ۵۶۹ و ۵۶۳ فرعی از ۱۵۳ اصلی واقع در سیاهکلاهان جزء حوزه 

ثبتی ناحیه یک کرج از مورد تقاضای آقای فتح اله کهن ترابی و غیره چون برابر ماده ۱۵ قانون ثبت نمیتوان عمل نمود لذا تحديد حدود ملک مزبور در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳٫۰۷٫۲ ساعت ۹ صبح در محل وقوع ملک شروع و به عمل خواهد 

آمد بدینوسیله به اطلاع کلیه مالکین و مجاورین پلاکهای فوق الذکر میرساند در روز و ساعت مقرر در محل وقوع ملک حاضر چنانچه نسبت به تحدید حدود اعتراض داشته طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت ۳۰ روز 

اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج تسلیم و رسید دریافت نماید و اعتراض کننده مکلف است در اجرای ماده ۸۶ آیین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ روز یا یک ماه تمام از تاریخ تسلیم اعتراض خود به اداره ثبت 

دادخواست تنظیمی خود را که به مراجع قضایی تقدیم نموده گواهی و رسید دریافت نموده و به اداره ثبت تسلیم نماید بدیهی است در غیر اینصورت حق و اخواهی از آنان ساقط خواهد شد. 1777584

اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

شهرداری محمدشهر در نظر دارد فراخوان تراش، پخت و اجرای روکش آسفالت مکانیزه سطح شهر محمدشهر 2 به شماره )سیستمی( 2003005314000031 و فراخوان تهیه مصالح، اجرای خط کشی محوری، رنگ آمیزی بلوک های 

عابر پیاده به شماره )سیستمی( 2003005314000030 و فراخوان خرید مجموعه بازی کودکان، ست ورزشی )بدنسازی( و مبلمان شهری به شماره )سیستمی( 2003005314000032 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

برگزار نماید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت¬ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:        1403/05/29      از ساعت 10:00

تا ساعت 13:00 - مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/06/05 

تا ساعت 14:30 - مهلت ارسال پیشنهادات:  1403/06/17 

- زمان بازگشایی پاکت ها:   1403/06/18     ساعت 08:00

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:  سپرده¬ شركت در مناقصات مورد اشاره در اسناد مناقصه بارگذاری گردیده که مي-بايست به صورت ضمانتنامه معتبر بانکی با اعتبار حداقل سه ماهه یا رسید سپرده نقدی ارائه گردد.

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :  استان البرز، محمدشهر، بلوار امام خمینی )ره(، خیابان شهید شاه حسینی، شهرداری محمدشهر. شماره تماس:   35705-026       شناسه : 1775989

گهی تحدید حدود اختصاصی آ

مناقصات عمومی تراش، پخت و اجرای روکش آسفالت مکانیزه سطح شهر محمدشهر 2 - تهیه مصالح، اجرای خط کشی محوری، رنگ آمیزی بلوک 

های عابر پیاده و خرید مجموعه بازی کودکان، ست ورزشی و مبلمان شهری جهت نصب در پارک محله ای نصیرآباد  )نوبت اول(


